
رو بـــه جمعیـــت عـــزاداران هیـــات به مســـئولی کـــه آمده اســـت می گوید: 
»ایـــن جمعیـــت دو ســـومش اتبـــاع اســـت.« چنـــد روزی اســـت کـــه موج 
افغانستانی ستیزی در فضای مجازی با دست به دست شدن کلیپ هایی 
از حضور اتباع افغانستانی در شهرهای مختلف، مجددا به راه افتاده است. 
اتباع  ستیزان کلیپ حضور افغانستانی ها در هیات ها و محله های کاشان را 
بهانه می کنند و با هشتگ  »اخراج افغانی مطالبه ملی« به موج نفرت پراکنی 

علیه اتباع دامن می زنند. 
در آن ســـمت ماجـــرا نیـــز موافقـــان حضـــور اتباع افغانســـتانی، سیاســـت 
بی سیاســـتی چندســـال اخیر دولت ها و بی اعتنایی مجلس به مســـاله را 
مورد انتقاد قرار می دادند و با انتشار فیلم نوجوان افغانستانی و اتفاق تلخ 
گـــوار پیش آمـــده برای او توســـط پلیس، به دوگانـــه ماندن یا رفتن اتباع  و نا
افغانســـتانی در ایـــران انتقـــاد وارد می کنند. در مجموع اما در بررســـی موج 
افغانستانی ستیزی در فضای مجازی، به طورکلی می توان گفت که برخی 
اکانت ها در فضای مجازی هر از چند گاهی ماجرایی را در رابطه با حضور 
اتباع افغانستانی دست می گیرند و مجددا بحث حضور اتباع افغانستانی 

را با رویکرد افغانستانی ستیزی در فضای مجازی پیش می کشند. 

   3 خبر از اتباع افغانستانی در 2 روز گذشته
القصه اما در چند روز اخیر سه خبر در رابطه با اتباع افغانستانی منتشر شد 
که بهانه این گزارش است. اولین خبر مربوط به طرح الحاق ۵ تبصره به ماده 
1۶ قانون راجع به ورود و اقامت اتباع خارجه در ایران بود که یکشـــنبه21 مرداد 
ماه به مجلس دوازدهم اعلام وصول شـــد. دومین خبر نیز روز گذشـــته منتشـــر 
شـــد و فرمانده مرزبانی فراجا در نشســـت خبری با اصحاب رســـانه اعلام کرده 
بود: »عزم پلیس و مرزبانی بر ســـاماندهی اتباع غیرمجازی اســـت که در چند 
ســـال گذشـــته در داخل کشور رسوب کرده اند. سیاست بر این است که تمام 
اتباع غیرمجاز باید تا پایان ســـال کشـــور ما را ترک کنند و به کشـــور خودشـــان 
برگردند. میهمان نوازی ما در دنیا زبانزد است و هزینه ای از کسی نگرفته ایم و 
از همه ظرفیت های کشـــور چون بهداشـــت و درمان و سوخت و سوبسید نان 
... اســـتفاده کردند؛ اما بالاخره این دوســـتان باید به کشور خودشان برگردند،  و
چـــون مطالبـــه و حـــق مردم هســـت تا بتوانیـــم ارتقای نظم عمومـــی را با قدرت 

بیشتری استمرار ببخشیم.«
همچنین روز گذشـــته یکی از مقامات طالبان از اتباع افغانســـتانی حاضر در 
کشـــورهای دیگر خواســـته بود که به کشورشـــان بازگردند.  مولوی کلیم الرحمن، 
مسئول مالی و اداری وزارت مهاجران و عودت کنندگان طالبان در مورد مزایای 
مهاجرت از نگاه دین مبین اسلام صحبت کرد و گفته بود: »خود را یک خادم 
می دانم که مهاجران را درآغوش گیرم. امارت اســـلامی و وزارت مهاجرین آماده 

استقبال از آنان است.«
مولوی محمود الحق احدی یکی دیگر از مسئولان وزارت مهاجرین طالبان گفته 
بود  : »با همکاری موسســـات همکار کمک نقدی، خوراکی و غیرخوراکی برای 
مهاجران افغان فراهم شده است. برای آنان در کمپ های موقت تمامی امکانات 
زندگی از قبیل کلینیک، مسجد، سیم کارت های رایگان، غذا، آب آشامیدنی و 
ضروریات اولیه فراهم شده است. به منظور استقبال نیز مراکز استقبال و پذیرایی 

، قندهار و هرات فعال است.« ، نیمروز در ولایات ننگرهار

   سخنگوی کمیسیون سیاست داخلی مجلس شورای 
اسلامی: اقامت های یک تا هفت ساله برای اتباع در قانون 

جدید درنظر گرفته شده است
اما در این میان و خبر مهم تر در بین سه خبر منتشر شده، اعلام وصول اصلاح 
قانون ورود و اقامت اتباع خارجه به مجلس اســـت. بررســـی این طرح و لایحه به 

عهده کمیســـیون سیاســـت داخلی و شوراهای مجلس شورای اسلامی است. 
ولی الله بیاتی، نماینده مردم تفرش و آشـــتیان و ســـخنگوی این کمیســـیون در 
گفت وگو با »فرهیختگان« درباره جزئیات طرح می گوید: »این طرح پیش از این 
نیز به مجلس داده شده بود. در دوره قبل تصویب شد و در صحن هم آمد اما 
فرصت نشد که تصویب شود. دوباره به کمیسیون ارجاع شد و کمیسیون نیز در 
اولویت گذاشت که مجددا مصوب کند و به صحن علنی بفرستد. حدود 40 ماده 
دارد و کلیه افرادی که وارد کشور می شوند، با این قانون جدید از مرز شناسایی 
می شوند، به آنها کارت اعطا می شود و اقامت های یک  ساله، سه ساله، پنج ساله 
و هفت ساله هم به اتباع طبق این قانون داده می شود. پس از هفت سال نیز یک 
نوع اقامت ویژه درنظر گرفته شـــده اســـت که براساس آن می توانند مثلا ملک به 

جز زمین های مزروعی هم خرید داشته باشند.«
بیاتی همچنین درباره جزئیات این طرح تصریح می کند: »ستادی نیز در تهران با 
مدیریت وزیرکشور و دیگر اعضای آن که حدود 18 الی 19 نفرند، تشکیل می شود. 
همچنین در استان ها ستادی با محوریت استاندار شکل می گیرد. این موارد در 
این قانون پیش بینی شده است. 4 ماده از آن تصویب شده و در دستورکار هم قرار 
دارد که پس از رای اعتماد به وزرا ان شاءالله بررسی آن ادامه داده پیدا می کند.« 
بیاتی همچنین تاکید می کند: »تنها کلیات حضور اتباع خارجه در این قانون 
درنظر گرفته شده است و جزئیاتی مانند حضور اتباع افغانستانی در استان های 
مختلف به دست دولت است و درنهایت وزیرکشور تصمیم می گیرد که کدام 
اســـتان ها برای حضور اتباع افغانســـتانی مجاز هســـتند و کدام استان ها مجاز 
نیســـتند.« سخنگوی کمیسیون سیاست داخلی و شوراهای مجلس اسلامی 
همچنین می گوید که نهادهای مرتبط برای همکاری با این قانون به طور کامل 

درنظر گرفته شده و نظرات آنها نیز اخذ شده است. 

   زنده باد سیاست بی سیاستی
واقعیت تلخ ماجرا اما این است که در تمام این چند دهه حضور اتباع افغانستانی، 
مســـئولان کشـــورمان هنوز نمی دانند که اساســـا موافق حضور اتباع هســـتند یا 
مخالف شـــان. نکته تلخ تر اما این اســـت که در جریان خلا قانونی حضور اتباع 
در ایران، هیچ تفاوتی میان افغانستانی متولد ایران و افغانستانی ای که تنها چند 
ماه است وارد ایران شده، وجود ندارد. دسته اول مهاجران افغانستانی هستند که 
سال هاست ساکن و حتی متولد ایرانند و دسته دوم هم مهاجرانی هستند که 
اخیرا و پس از روی کار آمدن طالبان وارد ایران شده اند. اما واقعیت این است که 
زندگی هر دو دسته از مهاجران در قبال بی سیاستی دولت های مختلف، متزلزل 
و بدون قانون اســـت. البته در این بین ناگفته نماند که در ماجرای تلخ حضور 
اتباع افغانستانی، قوانین بد و بی کاربرد هم تاثیر منفی خودشان را گذاشته اند. 

یعنی این نبود که قانونی نباشد، بلکه قانونی است که عملا کار و زندگی اتباع 
را در کشـــورمان راه نمی انداخت. خود همین به نظر برخی از کارشناســـان حوزه 
اتباع یک نوع سیاست است و ما نباید فکر کنیم که مسئولان و نهادهای متولی، 
متوجه این قضیه نبودند. به نظر می رســـد شـــیوه اتخاذ شـــده در سال های اخیر 
نسبت به اتباع افغانستانی یک نوع سیاست تعلیق است. یعنی اینکه اتباع را 
در یک حالت بلاتکلیفی قرار دهند. نه فشـــار قانونی روی اتباع وارد اســـت و نه 
فشار بین المللی. در عین حال اما همیشه سروصدایی وجود دارد که از وضعیت 
موجود ناراضی است که آن صدا هم صداهای غالبی نیست و عملا نهاد متولی 

امر با همین بی سیاستی، کار را جلو می برد. 
همین بی  سیاستی نیز مردم را نسبت به حضور اتباع افغانستانی حساس کرده 
اســـت و مدام فیک نیوزها درحال تولید اخباری اعم از ازدیاد بزه به دلیل وجود 
اتباع هستند. البته چه درست و چه غلط؛ تاحدودی حضور اتباع غیرمجازی 
که نام شان در هیچ سامانه و نهادی ثبت نشده است، ناامنی را در جامعه تلقین 
می کند. ولی باز هم به جز کم کاری های قانونی، در تمام این سال ها رنج بزرگ ما 
نداشتن پیوست های فرهنگی نسبت به حضور اتباع افغانستانی است. یعنی 
، کمترین تلاش را برای پیوند  ما نه در مدارس، نه در رســـانه ملی و رســـمی کشـــور
میـــان دو ملیـــت موجود در کشـــورمان ندیده ایم و اگر هم نامـــی از اتباع به میان 

آمده اســـت، به ســـرعت آنها را با کارهای یدی و کارگری گره زده اند، و نه تاکید 
بر اشتراکات فرهنگی. 

   از فقدان سیاست مهاجرتی مدون رنج می بریم
، پژوهشگر مطالعات مهاجرت انجمن دیاران در گفت وگو  محمدمهدی دهدار
با »فرهیختگان« معتقد است که وضعیت حضور مهاجران افغانستانی در ایران 
درحال حاضر وضعیت پیچیده ای است و برای فهم آن باید مروری بر حضور 
اتباع افغانستانی و سیاست دولت های مختلف ایران نسبت به اتباع مروری 
داشـــته باشـــیم. دهدار می گوید: »پس از پیروزی انقلاب اســـلامی، در دهه۶0 به 
دلیل جو انقلابی جامعه و تاکید بر برادری به واسطه قرابت مذهبی، سیاست 
ایران را می توان سیاست درهای باز نامید و اتباع نیز در آن سال ها یک زیست 
معمولی در کشـــورمان داشـــتند. کم کم از اواخر دهه ۶0 و پس از فروکش شـــدن 
جـــو انقلابـــی جامعه، رویکردها نســـبت به حضور مهاجران افغانســـتانی تغییر 
کرد و بحث از سیاست بازگشت به میان آمد.« او توضیح می دهد: »سیاست 
بازگشت در دهه70 پیگیری شد و در دوره های مختلفی نیز شدت گرفت یا بنا 
، از شدت آن کاسته شد. اما نظام سیاسی با پیشروی موضوع  به اقتضائات روز
متوجه شـــد که اگرچه سیاســـت بازگشـــت را در دســـتورکار قرار داده و درحال 
اخراج مهاجران است، ولی این سیاست پاسخگوی درستی نیست. اما از دهه 
90 سیستم حکمرانی کشور متوجه می شود که سیاست بازگشت راه حل مساله 
مهاجران در ایران نیست و با ابزار بازگشت و اخراج نمی توان مساله مهاجران را 
حل کرد. از سوی دیگر نیز مهاجران به بخشی از جامعه ایران تبدیل شده بودند 
و این وضعیت را پیچیده تر می کرد. بنابراین سخن از ساماندهی به میان آمد، 
یعنی مجموعه ای از سیاست های جدید برای تنظیم مساله مهاجران ارائه شد.« 
دهدار همچنین عنوان می کند که درنهایت برخی طرح ها در راســـتای اجرای 
سیاست ساماندهی اجرا شد و در این بین هم برخی شان نیز شکست خوردند 
اما در هرصورت این سیاســـت تا به امروز درحال پیگیری و اجراســـت. او درباره 
مواجهه نظام سیاسی کشور در رابطه با مهاجران نیز می گوید: »می توانیم درباره 
مواجهه نظام سیاســـی کشـــور با مهاجران بگوییم که سیاست مهاجرتی مدون، 
مشخص و چهارچوب مندی در قبال مهاجران نداشته ایم، یعنی وقتی می پرسیم 
سیاست مهاجرتی ایران چیست؟ نمی توانیم پاسخ مشخصی بدهیم و همواره 
نوعی از تشکیک و تردید و بلاتکلیفی در قبال مهاجران در سطح سیستم وجود 
داشـــته اســـت. بنابراین نمی توان گفت که ما یک سیاست مهاجرتی داشتیم.« 
او همچنین ادامه می دهد:»در یک ســـوی دیگر وقتی نگاه کنیم، می بینیم که 
انبوهی از طرح ها ارائه  شده، انبوهی از دستورکارها و آیین نامه ها وضع شده است 
و از این منظر هم می توانیم بگوییم که بالاخره اینها هم سیاست مهاجرتی بوده 
است. اما اگر دقت کنیم به این می رسیم که انسجامی میان اینها وجود نداشته 
است و وقتی این موارد را کنار هم می گذاریم به این پی می بریم که همچنان این 
تشکیک و تردید نسبت به مسائل مهاجران وجود دارد و به طور خلاصه، اجماعی 
بر سر اینکه ایران قرار است با مهاجران چه کار کند؛ وجود نداشته است و همین 
مساله باعث شده که یک وضعیت تعلیق گونه هم برای جامعه ایرانی و هم جامعه 
مهاجر در ایران به وجود بیاید که حاصل آن بلاتکلیفی باشد، یعنی اگر قرار است 
نامی برای سیاستی که پیش گرفته شده انتخاب کنم؛ سیاست تعلیق است.«

   برای فهم مســـاله مهاجران افغانستانی باید چند 
واقعیت را درک کنیم

پژوهشـــگر مطالعات مهاجرت همچنین عنوان می کند: »در کنار اینکه ما از 
یک سیاست مهاجرتی مدون و منظم رنج می بریم، باید دسته ای از واقعیت ها 
را هم درنظر داشـــت. اولین آنها به نظرم ســـطح پیچیدگی مســـاله مهاجرت و 
مهاجرت افغانستانی ها به ایران است. منظورم این است که شکل مهاجرت 
افغانســـتانی ها به ایران، موقعیت ایران و افغانســـتان، وضعیت جغرافیایی و 
کم است؛ مساله را بسیار  بی ثباتی شـــدیدی که دهه هاســـت در افغانستان حا
پیچیده کرده است. یعنی در واقع ما با یک مساله چندوجهی و با متغیرهای 

یاد مســـاله ای پیش بینی ناپذیر و پر از نااطمینانی مواجه هســـتیم که  بســـیار ز
تلاش برای مواجهه سیاســـتی با آن را بســـیار پیچیده کرده اســـت. وقتی که به 
نمونه های خارجی نگاه می کنیم، کمتر مواردی را مانند ایران می توانید ببینید 
که برای یک مدت بســـیار طولانی با چنین مســـاله ای مواجه بوده و موج های 

مهاجرتی مختلفی را شاهد بوده است.« 
دهدار همچنین به مرز جغرافیای وسیع بین ایران و افغانستان اشاره می کند و 
می گوید: »از طرفی دیگر ما یک مرز جغرافیایی قابل توجهی با افغانستان داریم 
که مساله را برای کنترل ورود بسیار دشوار کرده است. همچنین با طولانی شدن 
مساله، در واقع یک نوع اقتصاد سیاسی ورود و قاچاق مهاجر یا همان اصطلاح 
معروف افغانی کشی شکل گرفته. در مناطق مرزی کنترل آن بسیار دشوار است 
و مرزها در نقاطی نفوذپذیر اســـت و به همین دلیل اســـت که سیاســـت اخراج 
به تنهایی نتوانسته درست عمل کند. متناسب و هم تراز با این مساله می توانیم 
واقعیت دیگر را یعنی توان اجرایی نظام سیاســـی و دولت و قابلیت و ظرفیت 
آن را در نظر بگیریم. یعنی از یک طرف مســـاله بســـیار پیچیده اســـت و از طرفی 
دیگر هم به نظر می رسد که حداقل تا الان، دولت و نظام سیاسی توان کافی برای 
مواجهه با مساله را نداشته است. به همین دلیل هم هست که وقتی می بینیم 
انتظارات عمومی و انتقادات شدت پیدا می کند با موجی از تقاضای مردم برای 
بازگشت و اخراج مواجه می شویم و احتمالا نظام سیاسی هم به سمت اخراج 
شدیدتر حرکت می کند. اما درنهایت آنچه مشاهده می کنیم تکرار فرآیندهای 
پیشـــین اســـت. یعنی اخـــراج صورت می گیرد امـــا همان مهاجرانـــی که اخراج 

می شوند، دوباره بازمی گردند.«
دهدار همچنین می گوید که وقتی یک سیاســـت مدون و مشـــخصی نداریم، 
طبیعی اســـت که مســـاله ســـازگاری فرهنگی هم به وجود بیاید و یک بخشی از 
سیاســـت های مهاجرتی دنیا، هموار مساله ادغام است. سیاست ادغام البته 
ابعـــاد مختلفـــی دارد. ادغام در آموزش، ادغام در مســـائل اجتماعی و ادغام در 
بازار در راســـتای سیاســـت کلی ادغام مطرح اســـت و کشـــورها بنا و به اقتضای 
نیازها و رویکردهای کلی شـــان نســـبت به مهاجران تنظیم می شوند. بنابراین با 
توجه به اینکه ما سیاســـت مهاجرتی مشـــخصی نداشـــتیم در سیاست ادغام 
که جزء سیاســـت های اصلی مهاجران اســـت ناموفق عمل کردیم. در این میان 
می توان به روند تحصیل کودکان مهاجر اشاره کرد. با وجود اینکه روند تحصیلی 
مثبتی داشتیم اما تا به امروز روند پرچالشی داشتیم و چالش های بسیاری هم 
برای میزبانان و هم مهاجران به وجود می آید و هنوز روند مشخصی برای تحصیل 

مهاجران وجود ندارد. 

   سیاست بازگشـــت و به رسمیت شناختن وضعیت 
سیاسی افغانستان

دهـــدار همچنیـــن در رابطـــه بـــا اولتیماتوم داده شـــده برای بازگشـــت مهاجران 
افغانستانی نیز می گوید که این اولتیماتوم پیرو همان سیاست بازگشت است. 
وی می افزاید: »هر از چندگاهی این سیاست و اولتیماتوم بازگشت به مهاجران 
داده می شود تا با توجه به اینکه موضوع حضور مهاجران افغانستانی در جامعه 
بسیار داغ شده است، این مساله شدت بگیرد. همچنین ایران از لحاظ اقتصادی 
وضعیت جالبی ندارد و جامعه این احســـاس را دارد که مهاجران افغانســـتانی 
هزینه و باری برای اقتصاد ایران هستند و نتیجه آن مطالبه بخشی از جامعه برای 
تسریع در روند اخراج مهاجران است.« پژوهشگر مطالعات مهاجرت همچنین 
در پایان اشاره می کند تفاوتی که امسال با سال های دیگر دارد این است که طرح 
جدی مسدودسازی نقاط مرزی و دیوارکشی در دستورکار قرار گرفته است. به 
نظر می رسد در زمینه مهاجران غیرقانونی، اخراج و رد مرز هم نمی تواند مساله را 
حل کند. اما فراتر از آن باید درنظر داشته باشیم که ما یک کشور همسایه داریم 
که چندین دهه اســـت دچار بی ثباتی اقتصادی و سیاســـی اســـت و چندین 
موج مهاجرتی از این کشـــور داشـــتیم و در آینده هم احتمالا خواهیم داشـــت. تا 
زمانی که این واقعیت را به رســـمیت نشناســـیم، مساله مهاجران افغانستانی در 

کشورمان حل نخواهد شد. 

یر پیشنهادی پزشکیان در  بالاخره بعد از موج اخبار غیررسمی درباره وز
امور خارجه، عباس عراقچی تحت این عنوان به مجلس معرفی شـــد و 
روز دوشـــنبه بیســـت ودوم مردادماه، در جلســـه کمیســـیون امنیت ملی و 
یر امور  سیاســـت خارجـــی حاضـــر شـــد. قبل از پیشـــنهاد او به عنـــوان وز
خارجه، گمانه زنی هایی درباره ایده هایش در سیاســـت خارجی مطرح 
بود. انتظارها بر این بود که ایده های عراقچی به واسطه نزدیک بودنش 
به روحانی و ظریف مشابه آنها باشد اما او در اولین جلسه حضورش در 
مجلس این موضوع را با اعلام تبعیت از قانون اقدام راهبردی مجلس رد 
کرد. همان قانونی که ظریف در برنامه های کارشناسی تلویزیونی صراحتا 
مخالفتش را با آن اعلام کرده بود و روحانی، جهانگیری و واعظی هم در 
همان زمان تصویب قانون آن را برای کشور مضر دانسته بودند. ابراهیم 
رضایی، سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در تشریح 
جلسه صبح روز دوشنبه با عراقچی گفت: »آقای عراقچی در این جلسه با 
تاکید بر اینکه هیچ تفاوتی بین میدان و دیپلماسی وجود ندارد، عنوان کرد 
یرا دیپلماسی بدون میدان  که این دو باید با هم به یک دستاورد برسند ز
هیچ توان و قدرتی ندارند.« ظاهرا مسئول پیشنهادی رئیس جمهور برای 
دســـتگاه دیپلماســـی طی اولین جلسه خود با اعضای کمیسیون امنیت 
ملـــی بـــا اعلام موضع خود درخصوص پیـــروی از قانون»اقدام راهبردی 
بـــرای لغـــو تحریم هـــا و صیانت از منافع ملت ایران« با مواضع روحانی و 

ظریف مرزبندی  کرده است. 

   همکاری در قبال همکاری 
لایحه »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« یکی 
از قوانیـــن مهمـــی بود که در روز دوازدهم اســـفندماه 1399 در مجلس تصویب 
و پس از تایید شورای نگهبان، برای اجرا به رئیس جمهور ابلاغ شد. علی رغم 
ی از کارشناســـان و مقامات قرار  اینکـــه جزئیـــات این قانون مورد تایید بســـیار
گرفـــت مـــواد آن در طـــول این چهار ســـال به طور کامل اجرایی نشـــد البته این 
قانون مخالفانی هم داشت که حسن روحانی، محمدجواد ظریف و اسحاق 

ی از قانون اقدام راهبردی  جهانگیری در این دسته بودند. در هر صورت پیرو
کید پزشکیان قرار  یکی از وعده هایی بود که در رقابت های انتخاباتی مورد تا
گرفت. بد نیست نگاهی به جزئیات این قانون مهم که در طول این چهار سال 

یم.  محل بحث بوده بپرداز
 ایـــن قانـــون 9 مـــاده و 2تبصـــره دارد که قوه مجریه موظف به اجرای آنهاســـت. 
سیاســـت خارجی ایران پس از انقلاب اســـلامی هیچ گاه از مسائل »هسته ای« 
جـــدا نبـــوده و ایـــن موضوع برای ما اهمیـــت بالایی دارد. بنابرایـــن تقریبا همه 
مـــواد 9 گانـــه قانون اقدام راهبردی رفع تحریم، مربوط به همین موضوع اســـت. 
ی اتمی ایران موظف اســـت اورانیوم را »جهت  طبق اولین ماده، ســـازمان انرژ
« با غنای »20 درصد« تولید کند و سالانه 120کیلوگرم آن را  مصارف صلح آمیز
ی اتمی تکلیف شده تا ظرفیت  در کشور ذخیره کند. همچنین به سازمان انرژ
ی شده با سطح غنای متناسب هر یک از  ی و تولید اورانیوم غنی ساز غنی ساز
مصارف صلح آمیز کشور را به میزان ماهانه حداقل۵00کیلوگرم افزایش دهد و 
ی و انباشت کند. یکی از مهم ترین قسمت های این  مواد غنی شده را نگهدار
ی اتمی مکلف  قانون مربوط به ماده سوم است. براساس این ماده سازمان انرژ
، غنی سازی و  شده بود تاحداکثر ظرف مدت سه ماه عملیات نصب، تزریق گاز
، با حداقل هزار دستگاه ماشین های  ذخیره سازی مواد را تا درجه غنای مورد نیاز
نسل دوم پیشرفته و عملیات غنی سازی و تحقیق و توسعه با ماشین های نسل 
ششم را با حداقل 1۶4 ماشین از این نوع آغاز کند و آن را ظرف مدت یک سال 
ی  پس از تصویب این قانون به هزار دستگاه ماشین توسعه دهد. سازمان انرژ
ی از کارخانه  اتمی کشـــور در ماده چهارم مکلف شـــده تا نســـبت به بهره بردار
تولیـــد اورانیـــوم فلـــزی در اصفهـــان ظرف مـــدت پنج ماه پـــس از تصویب این 
ی اتمی باید همزمان با  قانون اقدام کند. همچنین طبق این قانون سازمان انرژ
ک، نسبت به طراحی  کتور آب سنگین ارا ی رآ ی و راه انداز عملیات بهینه ساز
کتورجدید با هدف تولید »رادیو ایزوتوپ« اقدام می کرد. ماده دیگر این  یک رآ
قانون همان مساله ای است که آژانس بین المللی اتمی دیدگاه چندان مثبتی 
که ماده ششـــم قانون اقدام راهبردی دولت را موظف  نســـبت به آن ندارد؛ چرا
کرده تا درصورت عدم اجرای کامل تعهدات کشور های 4+1 )آلمان، فرانسه، 
انگلســـتان، چین و روســـیه( در قبال ایران و عادی نشدن روابط کامل بانکی و 
عدم رفع کامل موانع صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و 
برگشت کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش دو ماه پس از لازم الاجراشدن 

ایـــن قانون در مجلس شـــورای اســـلامی، نظارت های فراتـــر از پادمان از جمله 
اجرای داوطلبانه سند الحاقی را متوقف کند. 

علاوه بـــر وظایـــف دولـــت در اجرای این قانون مجلس بـــر جایگاه نظارتی خود 
گر کشـــور های متعاهد از  کید کرده اســـت. بر این اســـاس ا هم در این قانون تا
جمله کشـــور های 4+1 نســـبت به اجرای تعهدات خود و رفع کامل تحریم ها 
ی اسلامی  از جمله هســـته ای، نظامی، حقوق بشـــری و امثال آن علیه جمهور
ایـــران اقـــدام کنند دولت موظف اســـت گزارش دقیق اقدامات انجام شـــده را 

به مجلس ارائه کند. 

   قانون اقدام راهبردی اجازه توقف صنایع  هسته ای را نداد
کثری بر ایران از مهم ترین کارویژه هایی بوده که در سال های اخیر با  فشار حدا
استفاده از اهرم فشار »مسائل هسته ای« دنبال شده است. قانون اقدام راهبردی 
اما با این فشار یک طرفه و خلاف معاهدات و قوانین بین المللی مقابله کرد و 
ی صنایع هســـته ای ایران را نداد. محمد اسلامی،  اجازه توقف یا محدودســـاز
ی اتمی در گفت وگو با پایگاه خبری Khamenei. ir با بیان  رئیس سازمان انرژ
اینکه قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها یک اقدام قابلیت ساز بوده گفت: 
»قانون اقدام راهبردی بهترین فرصت را برای کشور فراهم کرد تا بتواند در مقابل 
ی  یاده خواهی دشمنان به شکل قدرتمندانه عمل کرده و کشور و سازمان انرژ ز
یاده خواهی هایی مقابله کند.« اتمی را در موقعیتی قرار دهد تا بتواند با چنین ز

   عیب جویی به قانون راهبردی وارد نیست
معمـــولا طرح هـــا و لوایح به خصوص این لایحه که درجه بالایی از حساســـیت 
را دارد، علاوه بر موافقان، مخالفانی هم دارد. این لایحه که در مجلس تبدیل 
به قانون شد، نارضایتی رئیس جمهور وقت را به همراه داشت. حسن روحانی 
پس از تصویب این قانون در جلسه هیات دولت گفت: »دولت با این مصوبه 
موافق نیست و آن را برای روند فعالیت های دیپلماتیک مضر می داند.« اسحاق 
جهانگیری، معاون اول دولت نیز این مصوبه را از منظر قانون اساسی، »دخالت 
در اختیارات شورای عالی امنیت ملی« و »دخالت در قوه مجریه« دانست. موج 
مخالفت ها به محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور نیز رسید. واعظی از 
نگرانی برخی اعضای دولت نسبت به اینکه این مصوبه در روابط خارجی کشور 
مشکل ایجاد کند خبر داد و گفت: »در این طرح با وزارتخانه ها و بخش های 

ذی ربط مشـــورت نشـــده بود و این پختگی لازم را ندارد و در نحوه اجرا مشـــکل 
ایجاد می کند.« چندســـال پس از اعـــلام این مخالفت ها محمدجواد ظریف 
به عنوان مشـــاور سیاسی مسعود پزشکیان به برنامه کارشناسی تلویزیون آمد. 
یـــف در ایـــن برنامـــه تلویزیونی بار دیگـــر پرونده قانون اقـــدام راهبردی را باز  ظر
کرد و گفت: »بایدن قرار بود به برجام برگردد، اما ترور شهید فخری زاده توسط 
یم صهیونیســـتی و قانون اقدام راهبردی مجلس مانع از بازگشـــت بایدن به  رژ
کنش محمدباقر قالیباف مواجه شـــد. رئیس  برجام شـــد.« این اظهارات با وا
ی هم بود در گفت وگویی  یاست جمهور مجلس که جزء نامزدهای انتخابات ر
اعلام کرد که قانون اقدام راهبردی مانع از اجرایی شـــدن برجام نشـــده اســـت. 
او با اشـــاره به حمایت رهبر انقلاب از این قانون گفت: »شـــما می گویید تابع 
سیاســـت های ابلاغی رهبر انقلاب در حوزه سیاســـت خارجی هســـتید. مگر 
رهبر انقلاب همین چند وقت قبل نفرمودند که قانون اقدام راهبردی کشور را 
ید؟ تابع  تکلیفی درآورد؟ پس شـــما چه تبعیتی دار نجـــات داد و همـــه را از بلا
کدام سیاست هستید؟« با این حال اما مسعود پزشکیان در جریان مناظرات 
گفته بود که قانون اقدام راهبردی مجلس را چون قانون است اجرا خواهد کرد. 
این اظهارات درحالی مطرح شـــده که رهبر انقلاب هم ســـال گذشـــته و هم در 
ی از این قانون تمجید کرده اند. ایشـــان روز 21 خرداد ماه ســـال 1402  ســـال جار
در دیدار مســـئولان صنعت هســـته ای با اشـــاره به منافع قانون اقدام راهبردی 
کید کردند و گفتند: »مجلس  مصوب مجلس بر تخطی نکردن از این قانون تا
یک قانونی گذرانده، این قانون به نفع ما اســـت، به نفع کشـــور اســـت و به نفع 
صنعـــت هســـته ای اســـت. بعضی ها خیـــال می کننـــد این قانون برای کشـــور 
مشکل درست کن است؛ اشتباه می کنند. این قانون، قانون خوبی است؛ اصلا 
یم. از قانون تخطی نشود.«  قانون هم هست، قانون را باید عمل کرد؛ بحثی ندار
ی در دیدار نمایندگان  آیت الله خامنه ای همچنین در روز 31 تیرماه سال جار
مجلس با بیان اینکه مجلس می تواند دســـت دولت را پر کند، گفتند: »یک 
نمونه  از کارهای بسیار خوب همین قانون اقدام راهبردی است. البته بعضی ها 
اعتراض و عیب جویی کردند. مطلقا این عیب جویی وارد نیست.« با توجه به 
اینکه عباس عراقچی در اولین جلسه خود با اعضای کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســـت خارجی مجلس، تبعیت خود را از قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم هـــا و صیانـــت از منافـــع ملت ایران اعلام کرده، بایـــد دید که آیا خواهد 

توانست رای اعتماد را از نمایندگان مجلس دوازدهم بگیرد؟

جزئیات طرح اصلاح قانون ورود و اقامت اتباع بیگانه

بالاخرهمیهمانانسامانمیگیرند؟

وزیر خارجه پیشنهادی پزشکیان می گوید قانون اقدام راهبردی را قبول دارد
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